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Příloha A: Seznam zkratek

ČČK Český červený kříž

ČSČK Československý červený kříž

HS ČR Horská služba České republiky

HZS ČR Hasičský záchranný sbor České republiky

IZS Integrovaný záchranný systém

MS místní skupina

SZBK ČR Svaz záchranných brigád kynologů České republiky

MVČK Mezinárodní výbor Červeného kříže

OS Oblastní spolek

OSN Organizace spojených národů

USA Spojené státy americké
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Tabulka č. 3 Počet členů nyní str. 69

Tabulka č. 4 Počet obyvatel v okresech str. 69





Příloha C: Absolventky České ošetřovatelské školy v Praze na Bulovce.

Zdroj: Foto archiv Památník Terezín 5182

Příloha D: Potvrzení o bezinfekčnosti.

Zdroj: Archiv Památník Terezín A 1747



Příloha E: Výstražná tabule upozorňující na tyfovou nákazu v městě Terezíně.

Zdroj: Foto archiv Památník Terezín 385



Příloha F: Kartotéka pacientů pomocné nemocnice Terezín.

Zdroj:: Archiv Památník Terezín A 2663

Příloha G: Kartotéka ČPA(České pomocné akce) – propuštění
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Příloha H: Znak ČČK

Zdroj: Český červený kříž, oblastní spolek Chrudim [online]. [cit. 3. 11. 2015]. Dostupný na 

www: http://www.cck.chrudim.cz/?o=kestazeni



Příloha CH: Informační brožura pro propagaci spolků ústeckého kraje





Příloha I: Žádost o rozhovor.

Vážená paní ředitelko,

ráda bych Vás požádala o rozhovor v délce maximálně jedné hodiny. Jmenuji se Jana 

Petržilková a jsem studentkou 3. ročníku bakalářského studia oboru Všeobecná sestra 

kombinované formy na 1. lékařské fakultě Univerzity Karlovy. K ukončení mého studia 

potřebuji obhájit bakalářskou práci na téma Český červený kříž – historie a současná činnost. 

Cílem mé bakalářské práce je rozšířit povědomí široké veřejnosti o existenci Červeného kříže, 

jeho poslání a činnostech. Součástí mé bakalářské práce je rozhovor s představiteli 

vybraných spolků o jejich historii a současné činnosti. 

Otázky, kterých by se náš rozhovor týkal, uvádím níže. S Vaším laskavým svolením bych 

z rozhovoru pořídila audio záznam, který bych následně použila v bakalářské práci volným 

přepisem. Ráda bych také uvedla název spolku a Vaše jméno. Pokud byste měla zájem si mou 

práci později přečíst, ráda Vám ji v elektronické podobě poskytnu.

Děkuji za Váš čas, který jste mé žádosti věnovala – budu Vám velmi vděčná, pokud na ni 

kladně odpovíte, nebo ji předáte některému ze svých kolegů, kompetentních na mé otázky 

odpovědět.

1. Kdy byl Váš spolek založen?

2. Kolik měl členů a dobrovolníků, místních skupin?

3. Jakými činnostmi se zabýval v době svého založení, případně v dalším průběhu své 

historie?

4. Kolik členů, dobrovolníků a místních skupin má Váš spolek nyní? (ke konci roku 2014)

5. Jakými činnostmi se nyní zabývá? (vyjmenování a popis každé činnosti např. 

dobrovolné dárcovství krve – kolik dárců, odběrů, kde, od kdy) 

S úctou Jana Petržilková

e-mail: jpetrzilkova@gmail.com
tel. 721 696 797

mailto:jpetrzilkova@gmail.com


Příloha J: Rozhovory s ředitelkami Oblastních spolků ČČK v ústeckém kraji

část 1: Oblastní	spolek	Litoměřice

Rozhovor s paní ředitelkou Olgou Šotnarovou dne 10. srpna 2015.

1. Kdy byl Váš spolek založen? 

Spolek byl registrován Výkonnou radou ČČK v Praze 1. ledna 1994. Od toho data máme 

platnou registraci a můžeme sami působit. Do té doby jsme byli pod Prahou. Zaměstnanci 

tehdy byli zaměstnanci ČČK Praha. Do té doby spolek fungoval jako místní skupina ČČK 

Praha, od té doby začal fungovat sám.

Co se týče historie tak působí v roce 1936, kdy byla postavena naše budova a v tu dobu už 

byl velice slavný. Byly v ní dvě ordinace pro děti s tuberkulózou, česká a německá.

2. Kolik měl členů a dobrovolníků, místních skupin?

Měl 1 384 členů v 38 místních skupinách, ty byly téměř v každé vesnici. Dobrovolníci v té 

době nebyli evidovaní žádní dle naší evidence.

3. Jakými činnostmi se zabýval v době svého založení, případně v dalším průběhu své historie?

Zabýval se školením první pomoci, odběry krve, oceňováním dárců. V té době jsme měli i 

pečovatelskou službu v Brozanech. Domácí péči Alice, kontaktní protidrogové centrum, 

dětský dechový stacionář pro zdravotně oslabené děti. Pořádaly se letní tábory a soutěže 

první pomoci. Zajišťovali jsme humanitární sklady při živelních katastrofách, v naší oblasti 

jsou to povodně. Začínalo se také se sekond handy.

4. Kolik členů, dobrovolníků a místních skupin má Váš spolek nyní? (ke konci roku 2014)

Ke konci roku 2014 máme 161 registrovaných členů ve 4 místních skupinách a 12 

dobrovolníků. Nejčinnější místní skupina je ve Štětí, kde jsou opravdu mladí lidé. Další je 

místní skupina Račiněves a Straškov se staršími ženami. A Litoměřice, kde členové jsou 

převážně v dozorčí nebo výkonné radě.

5. Jakými činnostmi se nyní zabývá? (vyjmenování a popis každé činnosti např. dobrovolné 

dárcovství krve – kolik dárců, odběrů, kde, od kdy) 

V místních skupinách na vesnici se ženy schází a jezdí spíše do divadla, s dětmi do ZOO. 

Pořádají dětské dny s hasičema a různé kulturní akce. Přispíváme jim z našich prostředků, 

aby místní život alespoň nějak fungoval. Od nového roku jde všechno účetnictví přes nás, 

takže to musím objet a vybrat. Činnost je dobrovolná. Lidé té ekonomice nerozumějí, takže 

je ta ekonomická část nebaví a radši provádí činnost pro děti.

Letos poprvé jsme neměli tábor, kvůli ceně, lidé mají málo peněz. Tábory byly pro alergiky, 

astmatiky, ortopedické vady. Zabýváme se školením první pomoci pro děti, mládež na 

školách, na které dostáváme dotace. Ale jinak máme výdělečné činnosti, musíme si na sebe 



vydělat. Pořádáme soutěže Mladých zdravotníků pravidelně každý rok. Od září jsou na 

školách kroužky Mladých zdravotníků a soutěž je ověření jejich znalostí. Jeden rok ji pořádají 

Litoměřice a jeden rok Štětí. Ve Štětí je kroužek na každé škole, v Roudnici na dvou, v 

Litoměřicích na jedné a v Lovosicích na jedné. Ve Mšených-lázních je jeden kroužek, ale ti se 

letos přijeli jen podívat, báli se soutěžit. Pořádáme i studijní středisko jednou ročně v 

Mentaurově. Pořádáme projektové dny s přednáškami a ukázkami na Zahradě Čech. 

Výuka dospělých probíhá na základě požadavků firem a podniků. Pravidelně si o něj žádají 

firmy, co mají zahraniční kapitál a výrazně dbají na bezpečnost práce. Je to Mondi, Lafarge. 

Dále školíme řidiče kamiónů v základech první pomoci. Dostanou mezinárodní průkaz, 

kterým se prokazují v cizině. Také školíme autoškoly, ale není jich mnoho. Školíme první 

pomoc podle všech norem. Jsou to mladý zdravotník 1. a 2. stupně, školení pro širokou 

veřejnost a zdravotníka zotavovacích akcí. Dva kurzy na střední pedagogické škole, asi 20 

studentek, dva další kurzy do kapacity 18 lidí. Zájemci jsou převážně učitelky základních škol, 

kvůli ozdravným pobytům, aby mohli vykonávat funkci zdravotníka. Dříve zájem moc nebyl, 

nyní se zvyšuje.

Dále se zabýváme bezpříspěvkovým dárcovstvím krve. Počet dárců je 5 040. Zajišťujeme 

dárce z Ústí nad Labem, Roudnicka, Litoměřic a Lovosic. Jsou zdarma sváženi autobusem na 

transfuzní stanici do Ústí nad Labem. U nás děláme objednávky, přivezeme karty, lidé se 

odeberou a my je odvezeme zpět. Dárců máme dost. Některé potřebujeme méně, některé 

častěji, záleží na požadavku krevní skupiny. Nejméně je dárců se skupinou 0 – a skupinou A-. 

Jedno auto z Ústí jezdí do Motola na objednávku. Mají i úplně jinou kartotéku, takže odběry 

na sebe nenavazují a lidé nemohou být odměňováni. Jinak si regiony mezi sebou konzervy 

bohužel nevyměňují.  Loni jsme měli 16 184 odběrů plné krve a 2 130 odběrů plasmy. Plasmu 

dávají převážně lidé z Ústí, je to náročnější časově. Dárce pravidelně oceňujeme, Litoměřice, 

Roudnice a Lovosice jednou ročně. Ústí dvakrát ročně. Na oceňování jsou také dotace. Vloni 

jsme udělili bronzovou medaili za 10 odběrů 300 dárcům, stříbrnou medaili za 20 odběrů 190 

dárcům, zlatou medaili za 40 odběrů 140 dárcům a Zlatý kříž 3. třídy za 80 odběrů 38 

dárcům.

Máme tři velká střediska. Domácí péči Alici, je to nestátní zdravotnické zařízení, které 

zaměstnává 4 zdravotní sestry. Celkový počet výkonů za rok 2014 byl 41 326. Zdravotní 

výkony vykonávají zdravotní sestry na základě doporučení lékaře, samy nemohou. Dvě sestry 

mají na starost Roudnicko, Štětsko a okolí. Jsou pro pacienty, kteří nemohou dojít ke svému 

obvodnímu lékaři, píchají inzulín, dělají převazy a odběry. Dvě sestry na region Litoměřice, 

Třebenicko, Bohušovice a část Štětí. Každá sestra má své auto, je to náročné hlavně v zimě. 

Dětský dechový stacionář, pro zdravotně oslabené děti s onemocněním horních dýchacích 

cest. Zaměstnává 3 učitelky mateřské školy a jednu pomocnici, která zajišťuje úklid a stravu 

dětí. Kapacita je 20 dětí od 2 do 6 let. V dopoledních hodinách je s dětmi program, 

rehabilitační cvičení, dýchání inhalátory. K nám mohou přijít, i když jsou trvale nastydlé, ale 

bez teploty. Nejdou potom na vycházku, ale provádějí inhalace. Děti k nám chodí i s plenkami 

a do měsíce přestanou pomočovat. Fungujeme jako klasická školka, kapacita je maximálně 



plněna. Stěhujeme se do větších prostor, abychom vyhověli dalším. Máme pořadníky na dva 

roky, o školku je velký zájem.

Třetím je kontaktní protidrogové centrum. Je to naše registrované sociální zařízení, které 

zaměstnává 5 sociálních pracovníků. Počet klientů za rok 2014 byl 311 osob. Máme i terénní 

program. Zaměstnanci chodí do terénu ve Štětí, Roudnici, Lovosicích, Třebenicích a Úštěku a 

navazují kontakt s klienty i mimo kontaktní centrum. Za použitou stříkačku dostanou čistou. 

Je to hlavním úkolem střediska, aby to klienti nikde nepohazovali a sami si navzájem 

nepůjčovali použité injekční stříkačky. Děláme osvětu a přednášky na základních školách. Do 

centra chodí i studenti středních škol, aby viděli, jak to tam vypadá, zaměstnanci dělají 

přednášky i pro ně. Klienti se hlásí sami, migrují nám. Vydrží třeba 1–2 roky a pak je buď 

zavřou, protože páchají trestnou činnost, aby měli na drogy, nebo odchází na léčení, které 

jim naši pracovníci zařídí. Jsou to v podstatě bezdomovci z okolí Litoměřic. Na centru mohou 

být dvě hodiny. Ráno přijdou, vykoupou se, vyperou si, dostanou chleba a polívku a jdou ven. 

Může přijít kdokoliv bez doporučení bez ohlášení. Je důležité, že hlavně v zimě nají aspoň 

chvíli kde být. Máme i program pro matky. Děláme test moči, zda jsou čisté, pak mohou brát 

příspěvky. Máme humanitární jednotku, ve které je 20 dobrovolníků.

část 2: Oblastní	spolek	Louny

Rozhovor s paní ředitelkou Miloslavou Horovou dne 10. září 2015.

1. Kdy byl Váš spolek založen?  

Oficiální založení oblastního spolku je identifikováno a datováno 31. prosince 1976, kdy byla 

přidělena takzvaná právní subjektivita a přiděleno identifikační číslo našemu oblastnímu 

spolku. Dále bych se chtěla zmínit, že další registrace byla na ČČK a datuje se od 1. ledna 

1994. Před tím do roku 1993 byl ČSČK.

2. Kolik měl členů a dobrovolníků, místních skupin?

Zhruba v roce 1979 bylo 2 000 členů, a 146 místních skupin. Dobrovolníky jsme neuváděli.

3. Jakými činnostmi se zabýval v době svého založení, případně v dalším průběhu své historie?

V době svého založení měl oblastní spolek místní organizace, které se zabývaly sběrem bylin, 

službami první pomoci, sousedskou výpomocí. Propagovali Červený kříž. Organizovali různé 

brigádnické hodiny ať na opravě okolí v obci nebo česali nějaké ovoce. A jinak také, což bylo 

nezanedbatelné, v tu dobu existoval prodej losů. A na tom se podílely nejenom místní 

skupiny, ale i okresní výbory. Využívaly k tomu různé výstavy a akce. Dále bych navázala 

činností okresního výboru, dnes jsou to oblastní spolky. Pořádaly se soutěže hlídek Mladých 

zdravotníků, na školách se školily děti, vydávaly se jim odznaky. Školily se učitelky v 

mateřských a základních školách, pořádala se okresní studijní střediska. Naposledy se 

pořádalo v roce 2005. Pokud to bylo třeba, školili se jednotlivci, úřady, firmy, zdravotní 

dozory byly při akcích. V roce 1997 a 2002 byly pořádány sbírky na povodně. Od roku 1990 

do 2008 nám sedmnáct let fungovalo ošacovací středisko, což si myslím, že jsme poskytli 



ošacení mnoha lidem. Jinak jsme pořádali krajské soutěže, v roce 2001 soutěž hlídek

Mladých zdravotníků, v roce 1979 krajské soutěže zdravotních družin v Lubenci a v roce 1988 

v Žerotíně. Jinak bych chtěla ještě doplnit, že do roku 2010 se pořádaly tuzemské tábory pro 

120 -140 dětí, ten závěrečný pro 20 dětí. Zahraniční tábory od roku 1995 do roku 2004 ve 

Španělsku, dva termíny pro 70 -80 dětí. Oceňovali se bezpříspěvkoví dárci krve. 

Od roku 1994 jsme měli ubytovnu pro bezdomovce v Lounech a od roku 1997 ubytovnu pro 

bezdomovce v Žatci. Od roku 1993 do 2003 jsme měli klimatické pobyty pro děti. V prvních 

letech to bylo ohromné číslo, pak se to snižovalo, až zanikly. Dnes jezdí děti do škol v přírodě. 

Oceňovali se dárci krve. Od roku 1979 -1991 jsme pořádali oceňování v Lounském divadle, 

kde jsme sehnali kulturní program, předaly se plakety. Autobus lidi svážel a rozvážel. Cítili 

jsme, že by to chtělo změnu a tak jsme do roku 1992 do 2003 pořádali plesy. 

4. Kolik členů, dobrovolníků a místních skupin má Váš spolek nyní? (ke konci roku 2014)

Ke konci roku 2014 má náš  oblastní spolek již třetím rokem pevný stav, by se dalo říci, 12 

místních skupin. Dobrovolníků 46 a 398 členů. Z toho 74 je do 65 let a 324 nad 65 let. 

Patříme do 10. -12. místa v počtu členů. Myslím si, že ze 73 spolků si vedeme dobře.

5. Jakými činnostmi se nyní zabývá? (vyjmenování a popis každé činnosti např. dobrovolné 

dárcovství krve – kolik dárců, odběrů, kde, od kdy) 

Provádíme soutěže hlídek Mladých zdravotníků, děti se školí ve školách, dostávají odznáčky. 

Školíme učitelky mateřských a základních škol, studijní středisko už nepořádáme. Školíme, 

pokud je zájem, tak zdravotní sestra školí první pomoc ať je to pro jednotlivce, školy, úřady, 

firmy. Pokud jsme požádáni o zapůjčení Andulky, vycházíme vstříc. Pokud je to v podniku, 

který má finanční prostředky, tak za peníze. Ale máme i takové žádosti, třeba pro děti ze 

škol, gymnázia a podobně, tam půjčujeme na dva dny bez finanční úhrady.

Máme certifikáty na všechny normy. V loňském roce jsme obdrželi pouze dva typy smluv. Na 

první pomoc a dárcovství krve. Největší objem prostředků je na oceňování dárců krve. 

Oceňujeme dárce, kteří dostanou Zlatý kříž 3. třídy za 80 odběrů. V roce 2014 jsme měli 

2 725 registrovaných dárců. Prvodárců 420. Celkem 6 799 odběrů a 3 945 odběrů plasmy v 

našem regionu. Zlatých medailí bylo 70, stříbrných 70 a bronzových 85. Zlatých křížů 1. třídy 

oceněných v Praze bylo 6. Zlatých křížů 2. třídy, které za 120 odběrů oceňuje pověřený 

spolek Teplice, jsme měli 8 dárců. Zlatý kříž 3. třídy 3. třídy oceňujeme my a měli jsme za 80 

odběrů 29 dárců. Od roku 2004 a dosud oceňujeme podle spádových oblastí. V Lounech, 

Žatci a Podbořanech kontaktujeme starosty měst, vyzveme tisk, kontaktujeme zdravotní 

pojišťovny. Předáváme dvakrát ročně v Lounech, v Žatci a Podbořanech jednou za rok. 

Pozveme je do restaurace, kde mají možnost konzumace určitého množství občerstvení. 

Dárky zajišťují pojišťovny. My všechny minimální prostředky, které máme, použijeme na 

zajištění občerstvení. Pro dárce děláme pouze servis, co se týče oceňování, evidence, 

vystavování potvrzení pro zaměstnavatele. Dříve jsme měli transfuzní stanici, ta ale zanikla 

se špitálem. Jezdí sem transfuzní stanice z Ústřední vojenské nemocnice ze Střešovic. Od 

roku 2014 je odběrové místo i v Žatci, kam zajíždí nemocnice z Kadaně.



Dále máme dvě ubytovny pro bezdomovce. V Lounech od 1. června 1994, měla původně 

kapacitu 28 osob, sídlí v Blahoslavově ulici. Od 1. ledna 2009 jsme zařízení zaregistrovali jako 

Azylový dům pro muže.  Současná kapacita je 22 osob. Pracují zde 4 pracovníci v sociálních 

službách pod odhledem sociální pracovnice. Zabezpečují chod, střídají se ve 12 hodinových 

směnách. V budově je kuchyňka s jídelnou, kuřárna, kancelář pro sociální pracovnici. Je tam 

jeden dvoulůžkový, dva čtyřlůžkové, jeden pětilůžkový a jeden šestilůžkový pokoj. Mají svoje

sociální zařízení. Máme tam dvě televize, jedna na kuřárně a jedna na jídelně. Jedna lednice. 

Provoz je celodenní, maximálně na jeden rok. Nejdříve na půl roku a pak se prodlužuje. Platí 

120 korun denně, zbytek hradí úřad práce. Mohou si sami uvařit, vyprat za symbolický 

poplatek, vyžehlit. Sociální pracovnice je vyzve a sestaví plán činnosti. Každý, kdo přijde do 

azylového domu, dostane žádost a dotazník. Vybírá si vše, co je potřeba a vyzpovídá se, jaké 

jsou jeho představy. Sociální pracovnice sestaví plán činnosti a pak konzultuje, kontroluje, 

ptá se, jak se mu to povedlo naplnit. Sehnat bydlení si musí každý sám, ale dostanou tipy, i 

ohledně zaměstnání. Pokud se ocitne opravdu v krizi a nemůže po roce odejít, tak si mohou 

pobyt prodloužit a půl roku, aby nešli na ulici. Ošetřili jsme to formou dodatku řádu.

Druhá ubytovna a nocležna v Žatci, měla kapacitu 35 lidí. Je v ulici Adolfa Heyduka. Od 1. 

ledna převedena na Azylový dům pro muže, a má kapacitu 28 míst. Vybavena stejně jako v 

Lounech, pokoje jsou dvoulůžkové.

část 3: Oblastní	spolek	Most

Rozhovor s paní ředitelkou Janou Píšovou dne 23. září 2015

1. Kdy byl Váš spolek založen?  

Nejstarší informace je, že ČK sídlil ve starém Mostě v Barvířské ulici, asi tak 40. léta. 

Registrován jako oblastní spolek Most je od 1. ledna 1994.

2. Kolik měl členů a dobrovolníků, místních skupin?

Kolik měl členů a místních spolků už nejde dohledat, je to už skartované. Ale myslím si, že 

jsme měli 6 místních skupin.

3. Jakými činnostmi se zabýval v době svého založení, případně v dalším průběhu své historie?

Tyto informace vím od své maminky, dělala tu ředitelku přede mnou. Ve 40. letech měl 2 

sanitky na převozy pacientů. Maminka nastoupila do funkce vedoucí tajemníce v roce 1982, 

tehdy měl ČK tyto aktivity. Nábor a oceňování dárců krve, sociální činnost-školení 

dobrovolných pečovatelek, které prováděly dobrovolnou sousedskou výpomoc, nákupy, léky. 

Byl jednotný systém branné výchovy, školili se branci, než nastoupili na vojnu v zacházení se 

zbraní, první pomoci, součásti motorů v autech. Příprava obyvatel k civilní obraně, v místě 

bydliště se dělalo školení (co by se dělalo v případě napadení státu, kam se ukrýt, jak nasadit 

masku, první pomoc). Výuka první pomoci dětí a dospělých (podobné jako nyní). Dobrovolné 

sestry se zapojovaly do civilní obrany, kdyby se něco událo, byly vyškolené. Chodily i na praxi 

do nemocnice. Výchova k úctě ke starším, pamatuji si i nálepku „Úctu a pozornost podzimu 

života". Další činností byly volební programy Národní fronty, aktivity pro stát například



brigády, sběr sena, sázení stromů. Hodně to dělaly místní skupiny na vesnicích i ve městech, 

péče o hroby padlých sovětských vojáků. Dohledy nad věznicemi v dodržování hygieny, péče, 

poskytování psacích potřeb, ošacení. Měli jsme ošacovací středisko, kde se sbíralo šatstvo a

rozdávalo potřebným.

Další už si pamatuji já, pracovala jsem tu tenkrát jako zdravotní sestra a ne jako ředitelka. 

Měli jsme dotace na zahraniční rekondiční pobyty pro astmatiky jednou za rok. Jezdili jsme 

do Francie, Španělska, Itálie, kapacita byla 30 dětí. Tuzemské rekondiční pobyty pro 

astmatiky také jednou ročně. Na výuku dětí a mládeže, to byla další smlouva. Příprava na 

katastrofy a humanitární jednotka a dárci krve.

4. Kolik členů, dobrovolníků a místních skupin má Váš spolek nyní? (ke konci roku 2014)

Máme 1 místní skupin v Mostě a 10–15 členů. Členové zestárli a neměl se o to kdo starat, tak 

máme pouze jednu. Dělají to dobrovolně a ještě musí platit poplatek. Mám lidí více, ale 

musím je počítat podle zaplacených příspěvků. Takže asi kolem 20. Když se něco stane, jako 

například povodně, nebo teď se ozývají kvůli uprchlíkům, tak se přihlásí spousta 

dobrovolníků.

5. Jakými činnostmi se nyní zabývá? (vyjmenování a popis každé činnosti např. dobrovolné 

dárcovství krve – kolik dárců, odběrů, kde, od kdy) 

Nyní máme dvě smlouvy. Jedna je na dárce krve a jejich oceňování. Za 10 a 20 odběrů 

oceňujeme my na oblastním spolku, dostanou medaili. Zlatá medaile za 40 odběrů a Zlatý 

kříž 3. stupně za 80 odběrů se předávají jednou ročně slavnostně na magistrátu. Zlatý kříž 2. 

stupně za 120 odběrů se oceňuje v rámci kraje. Za 160 a více odběrů oceňuje Praha. Loni 

jsme měli 100 zlatých, 150 bronzových, 130 stříbrných a 80 bronzových dárců. Odběry 

neorganizujeme, dělá si to transfuzní stanice v Mostě a Chomutově. Plakety si dárci mohou 

kdykoliv vyzvednout na oblastním spolku. Stane se, že si je nevyzvednou, někdo o to nestojí, 

prostě to udělá, protože chce dát krev. Loni jsem nakoupila poukázky na knihy a v průběhu 

celého roku si mohou přispět na nějakou. Přišlo mi to vhodné. Budeme mít rozhovor s 

jedním dárcem, který má asi 270 odběrů. V knihovně je redaktor, který dělá rozhovory s 

významnými osobnostmi z Mostu. Strop v oceňování je 250 odběrů.

Druhá smlouva je na výuku dětí a mládeže. V rámci toho jsou školení mladých zdravotníků, 

což si dělám já sama. Jsem taky sestra a školy chtějí hodně první pomoc. Jezdím na školy a 

vedu kroužky mladých zdravotníků. Máme 15 škol, z toho mám tak 2–3 školy. Na víc škol 

dotace nevystačí. Na ostatních školách jsou učitelky-zdravotnice, které chodí k nám na 

školení a předávají to dál dětem. Děti dovedu až k soutěži. Pokud školím já, mám na ně více 

času a výsledky na soutěži jsou úplně jiné. Na školení juniorů je částka minimální a máme 

pouze skupinku. Školení vrcholí soutěží v květnu. Letos jsme měli i krajskou soutěž, což 

nemáme každý rok. Střídáme se v rámci kraje. Získali jsme peníze od sponzorů a děti získaly 

krásné ceny.

Dospělé školím v rámci požadavků z různých podniků. Vyhlašujeme průběžně různé kurzy. 

Nejčastěji základy první pomoci, 12 hodinová norma, trvá 2 dny. Uděláme letáček, rozešleme 



na školy, podniky, místního tisku a hlásí se lidi. Máme v knihovně učebnu. Kurz je plný. 

Jezdíme hodně do podniků. Od té doby co jsme vstoupili do evropské unie, se musí 

zaměstnanci proškolovat. Základy první pomoci školím ráda, tam se hlásí lidi, co chtěj něco 

vědět.

část 4:	Oblastní	spolek	Teplice

Rozhovor s paní ředitelkou Bc. Alexandrou Svobodovou 23. září 2015.

1. Kdy byl Váš spolek založen?  

To nevím, to Vám nemůžu říci. Od roku 1994 jsou registrovány všechny spolky. Dříve to byl 

jen sekretariát, nebyl to oblastní spolek. Nebyli ředitelé, ale vedoucí sekretariátů. Úřad dal 

impulz k tomu, aby se osamostatnily, aby každý oblastní spolek měl svoje IČO a od té doby to 

funguje takhle. Spolek fungoval pod Prahou určitě od roku 1972, ale nevím, kdo tu byl 

ředitelem.

2. Kolik měl členů a dobrovolníků, místních skupin?

Měl dost místních skupin, protože aby mohl fungovat, musí mít místní skupiny. Myslím, že 

kolem 20, členů kolem 800, dobrovolníci tu nikdy moc nebyli.

3. Jakými činnostmi se zabýval v době svého založení, případně v dalším průběhu své historie?

V roce 1995 jsme přijali sociální činnost, to znamená pečovatelskou službu. Byla ohromná, 

čítala asi 200 zaměstnanců. Musela jsem v roce 2000 všechny lidi propustit a nechala jsem si 

dva a během pár let jsme ji zrušili. Tenkrát zmizelo asi 6 miliónů a už nám je nikdy nikdo 

nedal. Měli jsme i péči o bezdomovce, brali jsme dotace z ministerstva práce a sociálních 

věcí. Chtěli hodně činnosti, ale dávali málo peněz, tak jsme skončili. Jak jsem zrušila domácí 

péči, tak vyvstal problém s lidmi, které děvčata hlídala doma. Rodiny se na mě obracely, co 

mají dělat, že potřebují 24 hodinovou péči. Tak jsme udělali stacionář. Moje představy byly 

takové, že někteří lidé tu budou pořád a někteří přes den. Jenže stacionář se dle sociální péče 

může provozovat od pondělí do pátku a na sobotu a neděli, aby šli všichni domu. Vyvstal 

další problém, měli jsme tu klienty natrvalo. Takže jsme stacionář ukončili a udělali jsme 

Domov se zvláštním režimem.

Dělal se minimální program a první pomoc, která začala v roce 1983. Prodávaly se losy, 

pořádaly se tábory, školení první pomoci, okresní studijní střediska, vyhledávací činnost, sběr 

šatstva.

4. Kolik členů, dobrovolníků a místních skupin má Váš spolek nyní? (ke konci roku 2014)

Máme 6 místních skupin a asi 200 členů. Hodně jich odplynulo zvýšením platby za známky. V 

některých skupinách nám zbyli jen dva lidi, takže jsme je slučovali. Snažíme se do místních 

skupin dostat mladé lidi, aby něco dělali. Máme dvě, které jsou trošku činnější. Potřebovala 

bych lidi středního věku.

5. Jakými činnostmi se nyní zabývá? (vyjmenování a popis každé činnosti např. dobrovolné 

dárcovství krve – kolik dárců, odběrů, kde, od kdy) 



Máme Domov se zvláštním režimem, pro lidi s Alzheimerovou chorobou, s demencí a špatné 

psychické stavy. V současnosti máme 12 klientek s Alzheimerovou chorobou. Máme 10 

zaměstnanců, pracují na směny. Práce je náročná a sociální zákony jsou velmi přísné.

Domácí péči Alici, pracuje zde 7 zdravotních sester, které mohou pracovat bez dohledu 

lékaře, ale výhradně na jeho doporučení. Ošetřujeme pacienty v jejich domácím prostředí. 

Úkony hradí zdravotní pojišťovna.

Dále máme minimální program, který musí dělat každý Červený kříž, jsou na něj státní 

dotace. Je to výuka první pomoci. Kromě Alenky pro mateřské školy školíme děti od prvního 

stupně až po dospělé. Všechny normy až po Zdravotníka zotavovacích akcí. Dobrovolné 

sestry a instruktory školí jenom Praha. Pořádáme jedenkrát ročně tábor od 25 do 40 dětí. 

Byly třikrát v Maxově u Sloupu. Bude tan ještě příští rok. Letos jsme poprvé neobsadili 

studijní středisko, kde se děti učí první pomoc. Není zájem, protože lidi nemají peníze. 

Zdravotní dozory děláme, máme několik skupin, dělíme je, aby nechodili pořád jedny a ty 

samý. 

Za další jsou to dárci. Oceňujeme bezpříspěvkové dárce krve. Bronzová plaketa je za 10 

odběrů, stříbrná plaketa za 20 odběrů, zlatá plaketa za 40 odběrů, zlatý kříž I. stupně za 80 

odběrů, zlatý kříž II. stupně za 120 odběrů a zlatý kříž III. stupně za 160 odběrů.

Máme humanitární jednotku. Většinou jsou to lidé z místních skupin, ale nikde jsme 

nevystupovali, pouze jsme zřídili. Teď dva pojedou na školení, aby věděli co má humanitární 

jednotka dělat. Zatím nemají ani uniformy.

Také vyhledávací služba. Když nás někdo požádá, že chce někoho vyhledat v zahraničí. Máme 

na to formulář, který se vyplní a pošle do Prahy. Dotace jsou čím dál tím menší a pokryjí jen 

část činností, zbytek si musíme financovat sami. Červené kříže to mají strašně těžké.

část 5: Oblastní	spolek	Chomutov

Rozhovor s paní ředitelkou Irenou Wachtfiedlovou dne 1. října 2015.

1. Kdy byl Váš spolek založen?

Oblastní spolek ČČK v Chomutově byl založen tak, jako všechny ostatní po rozdělení 

Federace a celé Československé republiky v roce 1993. Pokud se ptáte na historii daleko, 

daleko zpátky tak vím, že fungoval už v roce 1953. To je informace, kterou mám od naší 

členky. Od další členky vím, že sídlil na náměstí pod podloubím a měl sanitky. 

2. Kolik měl členů a dobrovolníků, místních skupin?

Dříve byla taková představa, že co zdravotník, to člen ČSČK a bylo to tak. Tehdy jsme museli 

být v nějaké organizaci Národní fronty, do které ČSČK spadal s ostatními spolky jako včelaři, 

hasiči a ostatní. Tím jsme v nemocnici měli více organizací. Další byly v kadaňské nemocnici a 

v Chomutově. Členů jsme měli opravdu hodně kolem 4 500, byli to zdravotníci.  Pak jsme 

měli hodně vesnických organizací, nejvyšší číslo, co jsme kdy měli, bylo necelých 60, tedy 

místních spolků.



3. Jakými činnostmi se zabýval v době svého založení, případně v dalším průběhu své historie

Od roku 1980 byla činnost hodně rozškatulkovaná. Zdravotní tajemnice, tak se nám tehdy 

říkalo, měla na starosti děti a mládež. A tehdy vedoucí tajemnice, která byla v nomenklatuře 

Okresního výboru Komunistické strany Československa, měla na starosti místní skupiny. 

Existovala komise pro cikánské děti, tehdy se ještě termín Róm nepoužíval, která pořádala s 

okresním národním výborem tábory pro tyto dětičky. Vybavovala je, aby měly vybavení na 

tábor. My jsme tam zajišťovali zdravotníka. Další byla komise pro děti a mládež, dětští lékaři 

se u nás scházeli a dělaly se akce, které dneska zůstaly. V podstatě Mladý zdravotník 1. a 2. 

stupně a postupová soutěž. Měli jsme na starosti organizaci soutěže. Místních skupin bylo v 

Kadani asi pět, takže oblastní kolo, základní školy v Kadani dělaly oblastní kolo. V Chomutově 

třeba dvě, protože těch skupin bylo víc. Z oblastních kol jsme my, dělali okresní kolo. 

Pomáhaly nám v tom místní skupiny. Před rokem 1989 se prodejem losů, sběrem bylin, 

kožek a kaštanů zabývaly místní spolky. Měly to v činnosti, byl na to předtištěný formulář. 

Tam asi vykazovaly svou činnost. Dostávali jsme ho z Prahy. Losy byly malé, stříhaly se z obou 

stran, byly rozkládací, v krabičkách po 500 kusech, jeden za 5 korun.

4. Kolik členů, dobrovolníků a místních skupin má Váš spolek nyní? (ke konci roku 2014)

Masivní základna se nám po revoluci pořád ztenčovala a ztenčovala. Když přišly povodně

v roce 2002, tak jsme měli 5 místních skupin. Přišlo pomáhat spoustu lidí, co neměli s ČČK co 

dělat, když se něco stane, přijde spousta lidí pomáhat a nepotřebují být někde organizovaní. 

Než aby tam byl někdo z nutnosti, já zastávám názor, že radši míň a aktivních pracovitých lidí. 

Nemůžeme toho na jednu stranu dělat tolik, co bysme chtěli, ale ono to už stejně není tak 

jednoduché. Podmínky jsou dost těžký, protože vedle nás vznikla spousta humanitárních 

organizací. Když se sbírají finanční prostředky na pomoc jinde ve světě, aby se pomohlo po 

jakékoliv katastrofě, tak naše provozní náklady jsou minimální, ale v těchto organizacích tvoří 

minimálně třetiny, když ne skoro polovinu. Místní skupinu máme jednu v Chomutově, loni 

skončila svou činnost v Klášterci. Nabídka možností, jak trávit čas, je nyní veliká. A také mají 

mladí existenční starosti, jak najít práci, jak uživit rodinu. Dřív měl každý práci jistou.

5. Jakými činnostmi se nyní zabývá? (vyjmenování a popis každé činnosti např. dobrovolné 

dárcovství krve – kolik dárců, odběrů, kde, od kdy) 

Ve stanovách máme zakotvenu hospodařící činnost, zkoušela jsem mít dopravní zdravotní 

službu, neprošlo to. Byla možnost, že ministerstvo zdravotnictví povolí dvě transfuzní stanice 

pod ČČK v republice, měli jsme velký zájem, byli jsme i na ministerstvu, kde to zamrzlo.  Měla 

jsem chráněnou dílnu.

ČČK podává na ministerstvo zdravotnictví projekty. Výuka první pomoci dětí a mládeže a 

bezplatné dárcovství. Dostává na ně příspěvky. Ty se pořád snižují.

Provádíme školení první pomoci dětí a mládeže. Vypadly nám mateřské školy, ale pokud 

potřebují učitelky proškolit, nebo nějaký materiál, tak spolupracujeme. Na základních 

školách jsou učitelky zdravotnice, které nám v průběhu roku připravují Mladé zdravotníky na 

postupovou soutěž. Pořádáme j i do 10. května, protože je časová posloupnost, do kdy musí 



být krajské a na ně navazuje národní kolo. Máme asi 10–11 škol, kroužky nepracují úplně celý 

rok, ale od ledna v období přípravy. Dospělé školíme na základě požadavků organizací, firem, 

podniků a zaměřujeme ho podle jejich požadavků. Školíme první pomoc pro sociální služby. 

Juniory neškolíme, autoškolu už taky ne. Základní normu zdravotnických znalostí každý rok. 

Pro širokou veřejnost, skauty. Jakmile jim kurzy dojdou, tak si udělají doškolení, jsou to 

vesměs oddíláci, kteří jezdí na tábory. Skautům děláme ukázku první pomoci na táboře. 

Děláme dozor na akcích.

Dárci krve-máme plakety všeho druhu, kříže pro mnohonásobné dárce. Začínali jsme s 11 

dárci a teď máme 29 zlatých křížů a narůstá to. Dárců máme hodně. Za 80 odběrů 

předáváme v obřadní síni, aby to bylo důstojné ve spolupráci s Magistrátem. Aby si přišli 

převzít ocenění, domluvili jsme se s Kadaní a Kláštercem s úřady, že je pozveme do obřadní 

síně. Přijde tam primář transfuzního oddělení a předseda spolku.  Přispívá jim i pojišťovna, u 

které jsou. Odběry si organizuje transfuzní oddělení v Chomutově a Kadani. Jednou za měsíc 

dostaneme sjetinu dárců, kde je seznam odběrů.

Sběr šatstva provádí firma ve spolupráci s Úřadem v Praze. Ta se domluvila se spolky, jestli u 

nich můžou být kontejnery. Stojí i jinde, ale bez znaku ČČK. Humanitární jednotku jsme 

mívali asi před 10–15 lety. Snažili jsme se ji mít celou, potom jsme se domluvili, kdo má jaké 

lidi. Naposled jsme stavěli sociální družstvo.

Pátrací službu děláme. Jeden čas bylo hodně lidí, dnes už výjimky. Humanitární zásoby 

nemáme, pokud je potřeba máme dobrou spolupráci s médii.

část 6: Oblastní	spolek	Děčín

Rozhovor s paní ředitelkou Irenou Cachovou dne 22. října 2015

1. Kdy byl Váš spolek založen?   

Od 31. prosince 1976 máme IČO, takže od té doby. Před tím určitě něco bylo, ale co, to 

nevím a nikde o tom zmínky nemáme.  Statistiky se dělají až teď a já jsem šest let ředitelkou. 

2. Kolik měl členů a dobrovolníků, místních skupin?

Tohle nevím, dřív jich bylo hodně. Měli skupiny, mluví o tom, to je na pamětníka. Dám Vám 

kontakty.

3. Jakými činnostmi se zabýval v době svého založení, případně v dalším průběhu své historie?

To je na pamětníka, nevím.

4. Kolik členů, dobrovolníků a místních skupin má Váš spolek nyní? (ke konci roku 2014)

Nyní máme pět místních skupin. Děčín 4, Děčín Horní Oldřichov, Šluknov, Varnsdorf a Dolní 

Podluží bylo vlastně v roce 2014 zrušeno. Dobrovolníků máme 26, členů 94. Z toho tři ve 

věku 6–15 let, čtrnáct ve věku 16–24 let, deset ve věku 27–36 let, třicet devět ve věku 37–65 

let a nad 65 let máme dvacet osm členů.



5. Jakými činnostmi se nyní zabývá? (vyjmenování a popis každé činnosti např. dobrovolné 

dárcovství krve – kolik dárců, odběrů, kde, od kdy) 

Oceňujeme dárce krve, máme 3 904 registrovaných dárců. Nově registrovaných dárců máme 

100. Bezpříspěvkových odběrů krve za rok 2014 bylo celkem 2 481.  Počet odběrů plasmy byl 

374 a všechny byly bezpříspěvkové. Za 10 odběrů oceňujeme my, za 20 transfuzní stanice, 40 

a 80 odměňujeme v městském divadle a 120 odběrů odměňuje pověřený spolek.

Kroužek Mladých zdravotníků pro děti máme my, Šluknov Varnsdorf. V každém je 15 dětí a 

schází se jednou týdně. Pořádáme projektové dny na školách nebo přímo ve městě. 

Ukazujeme ukázky poranění a ošetření a maskování. Den bezpečnosti, je hrazen z fondu 

humanity, sponzoruje ji firma Canon ve spolupráci s Britským červeným křížem. Pokud nám 

to Praha přidělí, moderuje nám to Pepa Melen. Zveme školy, jsou tam hasiči, integrovaný 

záchranný systém. Větší akce byl i den Integrovaného záchranného systému. Měli jsme tam 

svůj stánek. Pořádáme soutěže mladých zdravotníků, v roce 2012 a 2013 jsme dělali 

krajskou, jinak děláme okresní. Na rok 2016 jsme přihlášeni do republikové, že bysme ji 

uspořádali. Tak uvidíme, jestli nás vyberou. Máme zhruba 18 družstev obou kategorií. 

Oblastní studijní střediska pořádáme každý rok pro 20 dětí, je to dotovaný. Letní tábor 

děláme každý rok. Teď je budeme dělat každý třetí rok.

Rekondiční pobyty pro seniory, letos v Mariánských lázních pro 24 seniorů. Pořádáme pro ně 

přednášky. Spolupracovali jsme s Německým červeným křížem ze Sebnitz, ale už se to 

oddálilo, protože se tam změnil ředitel a není tam už taková spolupráce.

Školíme první pomoc zábavnou formou, zážitkovou metodou. Všechny normy pro děti a 

mládež, pro dospělé, tísňové složky, máme i akreditaci na dobrovolnou sestru, ale není 

zájem.

Máme humanitární jednotku, protože jsme na Labi a máme dost často povodně. Má 15 

členů. O povodně hodně fungují dobrovolníci.

Máme domácí péči Alici, je to registrované nestátní zdravotnické zařízení. Je zde zaměstnáno 

5 sestřiček včetně mě, dělám agendu, co se týče papírů. Pečovatelskou službu, registrované 

sociální zařízení. Kapacita je 48 osob. Pečuje o ně 7 zaměstnanců. V roce 2014 jsme měli 92 

klientů. Spíš na ní doplácíme. Odlehčovací službu, je to registrované sociální zařízení s 

kapacitou 9 osob. Stará se o ně 8 pečovatelek a 1 zdravotní setra. Za rok 2014 jsme měli 34 

klientů. Jedná se o nepřetržitý provoz. Jsou tam lidičky na určitou dobu, nemůžou tam být na 

stálo. Tuto službu si hradí každý sám. Náklady na den jsou 560–620 korun a my nejsme 

nejdražší tady v Děčíně.

Od příštího roku chceme udělat Domov se zvláštním režimem. Budeme kupovat barák, jsme 

v pronajatých prostorách. Nejvíce se uživí Alice, protože je hrazena ze zdravotního pojištění. 

Co se týče sociálních služeb, tam jsme závislí na dotacích.



Příloha K: Souhlas se zveřejněním závěrečné práce v ÚVI

Univerzita Karlova v Praze, 1. lékařská fakulta

Kateřinská 32, Praha 2

Prohlášení zájemce o nahlédnutí do závěrečné práce absolventa studijního programu

uskutečňovaného na 1. lékařské fakultě Univerzity Karlovy v Praze.

Jsem si vědom/a, že závěrečná práce je autorským dílem a že informace získané nahlédnutím

do zpřístupněné závěrečné práce nemohou být použity k výdělečným účelům, ani nemohou 

být vydávány za studijní, vědeckou nebo jinou tvůrčí činnost jiné osoby než autora.

Byl/a jsem seznámen/a se skutečností, že si mohu pořizovat výpisy, opisy nebo kopie

závěrečné práce, jsem však povinen/a s nimi nakládat jako s autorským dílem a zachovávat

pravidla uvedená v předchozím odstavci.

Příjmení, jméno 

(hůlkovým písmem)

číslo dokladu totožnosti 

vypůjčitele 

(např. OP, cestovní pas)

Signatura

závěrečné práce Datum Podpis
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